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ســاخت آزاد راه حرم تا حرم در خراسان  رضوی  از سال ۸۹ 
تاکنون تقریبا پیشــرفتی برابر با صفر داشــته است.عنوان 
پروژه آزادراه حرم تا حرم اســت، اما ســهم حرم علی بن 
موســی الرضا )ع( که پروژه با نام ایشان کلید خورد بعد از 
گذشت ۱۲ سال هنوز صفر است.پروژه ای که در سال ۸۹ با 
مشارکت قرارگاه خاتم الانبیاء شروع شد در سه قطعه تعریف 
شد، قطعه اول قم تا گرمسار، قطعه دوم گرمسار تا سمنان 
و قطعه سوم سمنان به مشــهد است، آزادراهی با مسافت 
۹۸۰ کیلومتر که ۲۲۳ کیلومتر آن در جغرافیای خراســان 
رضوی واقع شــده، اما در طول عمر سه دولت دهم، یازدهم 
و دوازدهم باید بگوییم اقدامات دولت برای عملیات اجرایی 
قطعه آزادراه در خاک خراسان رضوی  به صفر تمایل داشته 
اســت.دقیقاً منطق گریز از مرکز بر این پروژه حاکم است 
یعنی هرچه فاصله قطعه در دست احداث از پایتخت فاصله 
بگیرد اعتبار کمتری به آن می رســد، قطعه اول این پروژه 
حدفاصل قم تا گرمســار بود که ســال ۹۴ به بهره برداری 
رســید.قطعه دوم آن حدفاصل گرمســار تا سمنان است 
که با ســرعت قابل قبولی این قطعه در حال اجراست، اما 
خراسان رضوی که جزو ضعیف ترین استان ها از نظر پوشش 
آزادراهی اســت از پروژه ای که با نام امام هشــتم ۱۲ سال 
پیش کلنگ زنی شده صفر اســت.این وضعیت بیانگر کم 
مهری ۳ دولت گذشته به خراسان رضوی است دولت های 
گذشــته به صراحت اعلام کردند که قطعه خراسان رضوی 
این آزادراه در اولویت کاری آنها نیســت، هرســاله ردیف 
اعتبــاری این پروژه در لوایح دولت تخصیص می گرفت، اما 
عمده آن در قطعات خارج از خراسان رضوی هزینه می شد، 
با روی کار آمدن دولت سیزدهم شعار زیارت ارزان و آسان 
در دســتور کار قرار گرفت، اما زیارت ارزان و آســان بدون 
برطرف کردن ترافیک سنگین ورودی های کلان شهر مشهد 

با احداث آزادراه ممکن نیست.
معاون عمرانی اســتاندار درباره آخریــن پیگیری ها برای 
احیای پــروژه آزادراه حرم تا حرم در جغرافیای خراســان 
رضــوی می گوید: پــروژه آزادراه حرم تا حــرم یک اعتبار 
عمومی برای کل مســیر داشــته اســت. آن چه برای ما 
مشــخص شد این اســت که در تمام این سال ها اعتبارات 
تخصیصی به قطعات خارج از استان اختصاص پیداکرده و 
برای ما هم جای تعجب داشت که چرا در تمام این سال ها 

حداقلی از این اعتبارات در قطعه خراســان رضوی هزینه 
نشده اســت. یعنی این پروژه که یک ضلع آن مشهد است 
اعتبارات دارد، اما استان ما سهمی از آن نمی برد.رابطه ما با 
وزارت راه دچار خدشه شده و معاون استاندار معتقد است 
نظام پیگیری اعتبارات از اســتان درباره این پروژه و نحوه 
تعامل با وزارت راه و شهرســازی دچار خدشه شده بود.وی 
اظهار می کند: شــاید این اســتنباط به وجود آمده بود که 
آزادراه حرم تا حرم برای خراسان رضوی چندان مهم نیست 
و تلاش ما در ترمیم این تعامل بوده که این آزادراه برای ما 
بسیار مهم است.خدایی می افزاید: پیگیری های ما منتج به 
این شد که وزارت راه قطعه اول این آزادراه یعنی حدفاصل 
مشهد- نیشابور را به صورت جدی فعال کند، مشکلاتی هم 
بین وزارت راه و قرارگاه وجود داشــت که سعی کردیم این 
مشکل برطرف شود،آن چه تا الان شده به نظر ما پیشرفت 
نبوده.معاون استاندار می گوید: سعی ما بر این است که طرح 
اجرایی آزادراه حرم تا حرم در محدوده جغرافیایی خراسان 
رضوی تهیه و تصویب شود همچنین  اکنون بخش هایی از 
این مســیر طرح مصوب دارد و بخش هایی هم بدون طرح 
مصوب هستند،مثلًا فاز ۲ مسیر مشهد- نیشابور اصلًا اجرایی 

نشده است که طی هفته آینده اجرایی خواهد شد.در قطعه 
اول هم اعتقاد ما بر این است که تا سه راه تربت حیدریه اصلًا 
معنی ندارد و این قطعه باید تا شــهر جدید بینالود کشیده 
شود و کار هایی که تا الان در این قطعه انجام شده از نظر ما 

پیشرفت محسوب نمی شود.
خدایی می افزایــد: فاز دوم قطعه اول تا نیشــابور و قطعه 
نیشــابور فاقد طرح اجرایی مصوب هســتند کــه تا پایان 
ســال طرح اجرایی آنها به تصویب خواهد رسید، قرار است 
پیشنهاد های تامین اعتبار به هیئت دولت داده شود معاون 
اســتاندار معتقد اســت که آزادراه حرم تا حرم با اعتبارات 

دولتی به اتمام نخواهد رسید.
او می افزاید: حتماً یک سرمایه گذاری برای این آزادراه وجود 
دارد و سهم آورده دولت و قرارگاه قرار است از ۷۰ به ۳۰ به 
۵۰ درصد دولت و ۵۰ درصد قرارگاه تغییر یابد و اســتفاده 
از ماده ۵۶ هم در دســتور کار قرار گیرد، با سرمایه گذاران 
و بانک ها در حال مذاکره هســتیم تا نظام ســرمایه گذاری 
در احــداث آزادراه حــرم تا حرم را تغییر دهیم. در ســفر 
رئیس جمهور به استان هم مصوب شد که ما با وزارت راه و 
شهرسازی و سازمان برنامه وبودجه یک برنامه اجرایی برای 

این پروژه را طی چند ماه آینده به هیئت دولت ارائه دهیم.
خدایی می افزاید: پیشنهاد خراسان رضوی برای این پروژه 
جذب سرمایه گذار چه داخلی و چه خارجی یا بانک ها برای 
اجرای پــروژه آزادراه حرم تا حرم اســت. البته این پروژه 
امســال در مجموع ۴۸۰ میلیارد تومان اعتبار گرفته است.

معاون عمرانی استاندار می گوید: ۴۸۰ میلیارد تومان آورده 
وزارت راه برای اجرای این پروژه برای تمامی قطعات مسیر 
در اســتان و خارج اســتان اســت و معادل آن هم قرارگاه 
به عنوان شریک باید آورده داشــته باشد،علاوه بر این  یک 
سهم وزارت قرار اســت بخشی از منابع را به صورت قیر در 
این پروژه آورده داشته باشد و مجموع سهم آورده وزارت راه 
حدود ۶۰۰ یا ۷۰۰ میلیارد تومان خواهد بود که با احتساب 
آورده قرارگاه شاید امسال هزار و ۳۰۰ تا هزارو ۵۰۰ میلیارد 
تومــان اعتبار برای کل مســیر آزادراه حرم تا حرم در نظر 
گرفته شود، اما این که اعتبار قرار است در کدام قطعه هزینه 
شود مهم است به همین دلیل ما پیگیر هستیم که اولویت 
با قطعه مشهد- نیشابور باشد.خدایی می افزاید: اگر معاون 
ســابق وعده داده پس چرا محقق نشده است؟ ما در پروژه 
مشهد- چناران وعده دادیم و ماحصل آن را دیدید در این 
پروژه هم زمان بدهید تا ماحصل پیگیری های ما را ببینید. 
ســهم ۱۵۰ میلیاردی اســتان از اعتبارات ۴۸۰ میلیاردی 
نماینده مجری آزادراه های کشور در استان خراسان رضوی 
نیز با بیان این که با اجرای طرح جدید دسترسی شهروندان 
به شــهر جدید بینالود ســریع تر خواهد بود.او    می افزاید: تا 
پیش از این مردم برای دسترســی به شهر جدید بینالود و 
منطقه باید از مســیر آزادراه باغچه، تردد و مسافتی حدود 
۵۵ کیلومتر را طی می کردند، اما با تصویب طرح جدید که 
ادامه مسیر مشهد تا ســه راه تربت حیدریه یا شریف آباد 
تا شــهر جدید بینالود است، مســیر ۵۵ کیلومتری به ۲۸ 
کیلومتر تقلیل پیدا می کند.وی با بیان این که طرح جدید 
به تصویب رسیده،می افزاید: تا پیش از این اعتبار مورد نیاز 
تکمیل این مسیر حدود هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان برآورد 
شده، اما با هزینه های جدید و قیمت های روز ۳۰ درصد به 
این مبلغ افزوده شده است. حجم اعتباراتی که دولت برای 
کل مســیر آزادراه حرم تا حرم در نظر گرفته ۴۸۰ میلیارد 
تومان است که سهم استان خراسان رضوی از این اعتبارات 

حدود ۱۲۰ تا ۱۵۰ میلیارد تومان برآورد می شود.

اختصاص هزار میلیارد تومان تسهیلاتساخت آزادراه حرم تا حرم از وعده تا اجرا
برای اشتغال نیازمندان کردستانی

گروه شهرســتانها: مدیر کل کمیته امداد استان کردســتان از اختصاص 
قریب به هزار میلیارد تومان تســهیلات برای کمک به اشتغال زایی نیازمندان 
کردســتانی خبر داد. رضا طوســی با بیــان اینکه کمک به اشــتغال زایی و 
خودکفایی مددجویان یکی از رسالتهای اصلی این نهاد مقدس در کنار خدمات 
حمایتی اســت، عنوان کرد: در ســال جاری اعتبارات ویژهای در این بخش 
به اســتان کردستان اختصاص داده شده اســت.مدیر کل کمیته امداد استان 
کردســتان افزود: پیش بینی شــده با پرداخت هزار میلیارد تومان تسهیلات 
تا پایان ســال برای ۱۴ هزار و ۷۰۰ نفر شغل ایجاد شود.او تصریح کرد: سقف 
تسهیلات پرداختی یکصد میلیون تومان است و به مشاغلی که به درآمد منجر 
شود پرداخت خواهد شد.طوسی ادامه داد: تمامی مددجویان و افراد نیازمندی 
که جزو پنج دهک نخست جامعه باشند و از تسهیلات مشابه اشتغال از سایر 
منابع استفاده نکرده باشند میتوانند از تسهیلات کمیته امداد بهرهمند شوند.

مدیر کل کمیته امداد اســتان کردستان با بیان اینکه شرط بهره مندی افراد 
از این تســهیلات ارائه درخواست از طریق ســامانه هوشمند امداد به آدرس 
soha.emdad.ir اســت، تصریح کرد: پس از ارائه درخواست، افراد از طریق 
این ســامانه اعتبارسنجی و صحت نیازمندی آنها به صورت هوشمند و پس از 
تحقیقات میدانی انجام خواهد شــد.او افزود: پــس از تایید نیازمندی مراحل 
استعداد سنجی و مشــاوره شغلی و فرایند پرداخت تسهیلات و اشتغال زایی 
انجام میشود.طوسی گفت: از ابتدای سال جاری ۲۵۵ میلیارد تومان تسهیلات 
اشتغال به نیازمندان کردستانی پرداخت شده و با این مبلغ ۳۸۰۰ شغل ایجاد 
شده است.مدیر کل کمیته امداد استان کردستان با اشاره به اینکه ۳۲ درصد 
از این تســهیلات به زنان سرپرست خانوار پرداخت شده، بیان کرد: ۵۵ درصد 
از مشــاغل ایجاد شده در زمینه کشــاورزی و دامداری و مابقی هم در زمنیه 

خدمات، حمل و نقل و صنایع دستی و ... بوده است.

پیشرفت ۹۰ درصدی تبدیل شبکه سیم مسی به کابل 
خودنگهدار در روستاهای سروآباد کردستان

گروه شهرستانها - سهیلا مرادی: مدیر توزیع برق شهرستان سروآباد از 
اصلاح شبکه برق ۶۶ روستای واقع در این شهرستان خبر داد و گفت: تا پایان 
آذرماه سال جاری، کل شبکه فشار ضعیف در این شهرستان اصلاح و به کابل 
خودنگهدار تبدیل می شــود.عبدالله آذری مدیر توزیع برق شهرستان سروآباد 
گفت: طول شــبکه فشار ضعیف در شهرستان سروآباد ۲۵۶ کیلومتر است که 
۱۶ کیلومتــر آن در مناطق شــهری و ۲۴۰ کیلومتر آن نیز مربوط به نواحی 
روستایی است.وی افزود: بخش اعظمی از روستاهای این شهرستان در مناطقی 
با دسترسی سخت قرار گرفته و همین امر نیز باعث شده سختی کار در اجرای 
پروژه های برقرســانی و بهسازی این روستاها دو چندان باشد.آذری با تاکید بر 
اینکه کل شبکه فشار ضعیف بخش شهری این شهرستان سال گذشته به طور 
کامل اصلاح و به کابل خودنگهدار شــد، افزود: تاکنون بیش از ۲۲۰ کیلومتر 
شبکه فشار ضعیف معادل ۹۰ درصد بخش روستایی این شهرستان نیز به کابل 
خودنگهدار تبدیل شــده و تا پایان آذر ماه این میزان به ۱۰۰ درصد می رسد.

وی اظهار داشت: در مجموع از ۷۲ روستای واقع در شهرستان سروآباد تاکنون 
شــبکه توزیع برق ۶۶ روســتا به طور کامل به کابل خودنگهدار تبدیل شده 
است.مدیر توزیع برق شهرستان سروآباد در پایان اظهار داشت: یکی از اهداف 
مهم در تبدیل شبکه های سیم مسی به کابل خودنگهدار بهسازی شبکه های 
فرسوده، جلوگیری از سرقت و خدمت رسانی مطلوب و مطمئن به مشترکین 

برق می باشد.

هشدار سازمان بازرسی درباره هجوم آفات
به جنگل های هیرکانی

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور طی نامه ای به وزیر جهاد کشاورزی نسبت 
به طغیان برخی آفات و ورود خســارت به درختــان در جنگل های هیرکانی 
شمال کشور هشدار داد.به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضاییه، احمد رحمانیان 
قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور و سرپرست معاونت نظارت و بازرسی امور 
تولیدی در اجرای بند »ج« ماده ۱۱ قانون تشــکیل این سازمان، طی نامه ای 
به وزیر جهاد کشاورزی نسبت به طغیان برخی آفات در جنگل های هیرکانی 
شمال کشور و ورود خسارت به درختان هشدار داد.در این نامه حسب اظهارات 
متخصصان مربوطه، دلایل عمده طغیان آفات مذکور از بین رفتن دشــمنان 
طبیعــی آفات، تغییــرات اقلیمی، تضعیف درختان، فقــدان اطلاعات و عدم 
پایش به روز از تغییرات جمعیت این آفت و سایر آفات موجود در اکوسیستم 
جنگل های شمال کشور و محدودیت های مربوط به مبارزه شیمیایی در مناطق 
جنگلی و کمبود اعتبارات و امکانات، عنوان شــده اســت.قائم مقام ســازمان 
بازرسی در نامه فوق خواستار تهیه فوری دستورالعمل جامع مدیریت مبارزه با 
آفات نامبرده در مناطق جنگلی متناسب با بیولوژی آن ها با همکاری سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری، موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع، سازمان حفظ 
نباتات و موسســه تحقیقات گیاه پزشکی کشور شــده است.وی همچنین بر 
ضرورت همکاری ســازمان برنامه و بودجه با وزارت جهاد کشــاورزی با هدف 
تامین اعتبار به منظور تســریع در کنترل جمعیــت آفات موردنظر و کاهش 

خسارت از طرق مقتضی تاکید کرده است.
انجام اقدامات لازم به منظــور جمع آوری اطلاعات و پایش به روز از تغییرات 
جمعیت آفات موجود در اکوسیســتم جنگل های شمال کشور با انجام پایش 
آفات و بیماری های درختان جنگلی به منظور جلوگیری از هدر رفت منابع در 
زمان شیوع برخی آفات مشابه و بروز خسارات جبران ناپذیر و زوال جنگل های 
هیرکانی که میراث طبیعی ثبت شده از جمله پیشنهادات سازمان بازرسی به 

وزیر جهادکشاورزی در این نامه بوده است.

لرستان نقطه اتصال کریدورهای ریلی 
و بزرگراهی کشور است

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: نقطه اتصال کریدورهای 
ریلی و بزرگ راهی کشــور در لرستان اســت و می تواند شرق و غرب و جنوب 
و شــمال را به هم پیوند دهد.سیدنظام الدین موســوی، در آیین آغاز عملیات 
اجرایی پروژه راه آهن دورود- خرم آباد- اندیشمک، اظهار کرد: مایه تأسف است 
که این پروژه از ســال ۱۳۹۷ به بعد که امیدی را در بین مردم احیا کرده بود 
و می توانست زمینه های ارتباط ریلی را ایجاد کند متوقف مانده بود.وی افزود: 
یکی از دغدغه های اصلی و ابرپروژه های لرســتان در بدو شــکل گیری دولت 
جدید و در جلسات با استاندار و نماینده ولی فقیه در این استان احیا و پیشرفت 
پروژه راه آهن دورود- خرم آباد- پلدختر و اندیمشک بود.سخنگوی هیئت رئیسه 
مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه مشکلات عدیده ای در حوزه های فنی و 
مالی در بررسی های اولیه برای پروژه راه آهن لرستان وجود داشت، عنوان کرد: 
فضای این پروژه به تعبیر اســتاندار فضای ناامیدی بود و بســیاری در سطوح 
کلان تصورشــان این بود که این پروژه با توجه به رقم های کلان باید به دست 

فراموشی سپرده شود.
وی با تأکید به اینکه پروژه راه آهن لرستان با برگزاری جلسات متعدد و مکرر و 
پیگیری های استاندار و نشست های کارشناسی که در تهران شاهد بودیم، احیا 
شــد، بیان کرد: این پروژه با توجه به سفر رئیس جمهور به این استان و تأکید 
آیت الله رئیسی در دستور کار مجدد قرار گرفت.سخنگوی هیئت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: مسئولان وزارت راه  و شهرسازی و به ویژه خادمی 
معاون این وزارتخانه متعصبانه پروژه راه آهن لرســتان را پیگیری و آن را جزو 
پروژه های اصلی کشور طراحی کردند.موسوی با تأکید به اینکه مشکلات مالی 
راه آهن لرستان رفع شــده و قرارگاه خاتم الانبیاء دوباره این پروژه را پیگیری 
کرد، اظهار کرد: چشــم انداز آینده این پروژه را باید به نحوی ببینیم که حتماً 
تا اندیمشــک اجرا شود؛ ما در مجلس این آمادگی را داریم و بارها به استاندار 
لرستان عرض کرده ایم که مجلس عنایت ویژه ای به راه آهن لرستان دارد.وی با 
تأکید بر اینکه پروژه راه آهن لرستان فقط محلی نیست، افزود: این استان علاوه 
بر حقوقی که به واســطه نقش آفرینی در دفاع مقدس بر گردن نظام و انقلاب 
دارد به لحاظ موقعیت جغرافیایی هم نقطه اتصال کریدورهای جنوب به شمال و 
شرق به غرب است.سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: 
نقطه اتصال کریدورهای ریلی و بزرگراهی کشــور در لرستان است و می تواند 
شرق و غرب و جنوب و شمال را به هم پیوند دهد.موسوی بیان کرد: کار اجرایی 
خط راه آهن پلدختر و اندیمشــک پس از خرم آباد هم باید نهایی و شروع شود 
تا این مســیر به عنوان کریدور اصلی جنوب به شمال مورد استفاده قرار بگیرد 
و ترانزیت بارهای اساسی بنادر جنوبی بتواند از این مسیر حرکت کند و مردم 

لرستان از این پروژه بهره مند شوند.

اخبار کوتاه

هفته هاســت مردم تبریز درحال نوشیدن آبِ 
طعم دار و بودار هســتند و به نظر می رســد با 
افزایش مصرف آب در تابســتان شاهد کاهش 
کیفیت آب شــرب مناطق مختلف شهر تبریز 
هســتیم. به گزارش مهر، تابســتان امسال آب 
تبریــز با بو و طعــم نامطبوعی همــراه بود و 
شــهروندان مجبور بودند با این شــرایط آن را 
بنوشند که طی روزهای اخیر مسئولان استانی 
دلیل آن را رشد جلبک ها عنوان کردند که تنها 
راه حل آن نیز بارش باران و ســرد شــدن هوا 
اســت اما با این وجود مسئولان می گویند آب 
ســالم اســت.این روزها تغییر رنگ و بوی آب 
شــرب تبریز باعث نارضایتی شــهروندان شده 
است و آنها از طعم و بوی نامناسب آن گله مند 
بوده و از مســئولین ذی ربط خواستار رسیدگی 
هســتند. همین موضوع باعث شده تا مردم به 
آب معدنی پناه آورند که قیمت آن نیز بالا بوده 
و توجیهی در این شرایط اقتصادی ندارد.چندین 
هفته بود که این معما همچنان حل نشده باقی 

مانده بود و مســئولین مربوطه این مســئله را 
برعهده نمی گرفتند؛ آب منطقه ای، شرکت آب 
و فاضلاب را مســئول عنوان می کرد و خود را 
تنها موظف به تأمین آب می دانســت، در این 
میان مسئولان شرکت آب و فاضلاب نیز علوم 
پزشکی تبریز را مسئول می دانستند درحالیکه 
مسئولان علوم پزشکی هم ادعا می کردند گرچه 
طعــم و بوی آب شــهر تبریز تغییــر کرده اما 
به لحاظ کیفی استاندارد و مورد تأیید است. طی 
هفته اخیر بالاخره پاســخ این معما پیدا شد و 
»جلبک« به عنوان متهم اصلی این پرونده اعلام 
شد؛ مسئولان آبفای آذربایجان شرقی، شرکت 
آب منطقه ای را ملزم به انجام اقدامات لازم برای 
رفــع بو و طعم نامناســب آب انتقالی به تبریز 
می دانند که البته که این اقدامات در بلندمدت 
مؤثر خواهد بود و افزایش بارندگی ها و ســردی 
هوا مشکل را برطرف می کند و علوم پزشکی نیز 
اعلام کرد علیرغم بو و طعم نامطبوع آب کاملًا 
سالم و بهداشتی است.مدیرعامل آب و فاضلاب 

آذربایجان شرقی در گفت وگویی با خبرنگار مهر 
وضعیت آب تبریز را تشریح کرده و گفت: نقاط 
مختلف آذربایجان شــرقی ۲۲ تا ۲۸ درصد با 
کاهش بارندگی نســبت بــه درازمدت مواجه 
بوده انــد که این کاهش ها باعث شــد تا میزان 
آب به حداقل برسد و طبیعی است که کیفیت 
آب مانند گذشته نباشد. محمد خانی ادامه داد: 
رویش جلبک دلیل نفوذ بو به آب بوده اســت 
امــا علی رغم این که این بو در حدود ۵۵ درصد 
از سطح تبریز حس می شود، مشکل بهداشتی 
و میکروبی ندارد و آب تبریز قابل شــرب بوده 
و مردم نگران نباشند چراکه مسئولان درصدد 
برطرف کردن این مشــکل هستند.او در رابطه 
با قطعی هــای مکرر آب نیز افــزود: باتوجه به 
کاهش ســطح مخازن، پیک مصرف و گرمای 
شــدید هوا، در برخی مناطق، کمبود فشار آب 
در کلانشــهر تبریز متصور بود که خوشبختانه 
با تلاش همکاران در شــبانه روز گذشــته این 
مشکل رفع شد و شرایط تأمین آب در کلانشهر 
تبریز و شــهرهای بزرگ استان همچنان پایدار 
اســت. رئیس گروه سلامت محیط و کار مرکز 
بهداشت آذربایجان شــرقی نیز در گفت وگو با 
مهر در خصوص وضعیت آب تبریز اظهار کرد: 
باتوجه به اینکه در سال های اخیر به ویژه امسال 
شــاهد تغییرات آب و هوایی بوده و خشکسالی 
بوده ایم، باعث شد تا میزان ذخیره منابع آب در 
پشت ســدها و مخازن همچنین میزان آبدهی 
و اکســیژن کاهش پیدا کنــد و کیفیت آن را 
تغییر دهد و امکان رشــد جلبک ها فراهم شود 
که با حذف آنها مواد دفعی در آب باقی مانده و 

ایجاد طعم و بو کند.محمد قنبری افزود: کاهش 
منابــع آب و روباز بــودن مناطق حوزه آبگیر و 
سدها می تواند سبب رشد مواد جلبکی توأم با 
رنگ و بو شــود البته در ورودی تصفیه خانه ها 
حذف شــده و توســط فرآیندهای فیزیکی از 
بین می روند امــا تولیدات و مواد دفعی آنها در 
آب مانده و امکان حذف آنها توســط روش های 
متداول وجود ندارد و این باعث می شــود تا به 
منابــع آب راه پیدا کــرده و با کلرزنی هم بوی 
تولیدی تشدید شــود.او خاطرنشان کرد: اینکه 
برخی از مســئولین تنها راهکار آن را افزایش 
بارش و سرد شــدن هوا اعلام کرده اند، درست 
نیست؛ دستگاه های مسئول باید پاسخگو باشند 
تا این موضوع به صورت علمی برطرف شود. او 
ادامه داد: به واســطه کلر باقی مانده، آب از نظر 
میکروبی مشــکلی ندارد و آزمایشات آن سالم 
اســت اما برای این طعم و بو باید اقدامات لازم 
انجام شــود چراکه مصرف آب شهروندان را با 
مشکل مواجه کرده است. قنبری یادآور شد: آب 
منطقه ای، آب را از منابع آبی تأمین و به آب و 
فاضلاب واگــذار می کند و آب فاضلاب وظیفه 
توزیع آن را دارد و باید آب سالم و بهداشتی را 
به مشتریان خود عرضه کنند و طبیعی نیست 
که مصرف کنندگان مشــکلی داشته باشند. او 
گفت: دانشگاه علوم پزشکی تبریز راهکار دهنده 
نیست اما در کنار مردم به جد پیگیر آن هستیم 
و این دو دستگاه باید عزم خود را جزم کنند تا 

این مشکل برطرف شود.
اما با این وجود که مســئولین آب را ســالم و 
بهداشتی عنوان کرده اند، مردم تبریز قانع نشده 

و از وضعیت آب راضی نیســتند.فاطمه نیکنام، 
از شــهروندان تبریزی ســاکن محله شهناز در 
خصوص وضعیت آب می گویــد: طی چندین 
هفته اخیر وضعیت آب محله ما کاملًا نامناسب 
بــوده و طعم خاک می دهــد، گاهی اوقات هم 
بــوی آن تغییر کرده و نامطبوع می شــود.او با 
بیان اینکه بوی بد آنچنان نامناســب بوده که 
در هنگام اســتحمام نیــز آزار می دهد، ادامه 
می دهد: ایــن طعم و بوی آب حتــی ما را به 
بیمارستان کشــاند و چندین روز بیمار بودیم 
درحالیکه مســئولین آن را سالم می دانند. رضا 
یاری ســاکن محله باغمیشه تبریز است، او نیز 
از وضعیــت بد آب شــکایت می کند: وضعیت 
آب محله ما مناســب نیست، علاوه بر بو و طعم 
نامطبوع، چندین روز هم قطع شد، پیگیری هم 
کردیم اما به جایی نرسیدیم.او می افزاید: امسال 
برخلاف سال های گذشته مشکلی از نظر قطعی 
برق نداشــتیم اما آب چندین بار قطع شد، از 
طعم و بوی بد آن هم اجازه دهید چیزی نگویم، 
آنچنان بوی بدی می دهد که اصلًا قابل استفاده 
نیســت. یاری یادآور می شود: مسئولان استانی 
اظهار می کنند، آب که ســالم است اما اصلًا از 
طعم آن راضی نیستیم و از آب معدنی استفاده 
می کنیم که هزینه بالایی دارد.گفتنی اســت؛ 
با این وضع شــهروندان تبریزی باید تا شــروع 
بارش ها، آبی با طعم و بویی نامطبوع را بنوشند 
یا هــم راهکار جدیدی برای برطرف کردن این 
مشکل پیدا شود، آبی که بنابه گفته مسئولین 
بهداشتی و سالم است؛ اما باید پرسید آب طعم 

و بودار سالم می شود؟

معاون امور جنگل ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشور گفت: فعالیت ها و برنامه های مختلف به منظور مقابله 
با بیابان زایی و پدیده ریزگردها در ســطح کشور با جدیت 
دنبال می شــود.به گزارش خبرنگار مهر، نقی شعبانیان در 
مراســم معارفه مدیرکل منابع طبیعی استان بوشهر اظهار 
داشت: به منظور حفاظت و حراست از منابع طبیعی باید از 
همه ظرفیت ها به خوبی استفاده کنیم.وی با تاکید بر اهمیت 

و ضرورت اســتفاده از توانمندی سپاه و بسیج در طرح ها و 
برنامه ها اضافه کرد: بســیج و ســپاه از توانمندی و قابلیت 
بالایی برخوردار و در همه امور برای حل مشکلات پیشگام 
است که اســتفاده از این ظرفیت یک ضرورت است.معاون 
امور جنگل ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور با 
بیان اینکه مشکلات زیادی در عرصه محیط زیست، منابع 
طبیعی و کم آبی در جهان وجود دارد ادامه داد: خشکسالی، 

ریزگردها، آب شدن یخچال ها، سیلاب، افزایش آلاینده ها، 
گاز گلخانه ای و فرســایش خاک از جمله این آسیب ها در 
جهان است.شعبانیان تقویت ارتباط با مردم در حفاظت از 
منابع طبیعی را یک ضرورت دانســت و بیان کرد: اســتان 
بوشــهر با توجه به موقعیت اقلیمی و منطقه خشک و کم 
باران، نیاز به توجه ویژه دارد.وی مراتع، جنگل ها و سواحل 
را فرصت مهمی در عرصه منابع طبیعی دانســت و تصریح 

کرد: مقابله با توســعه بیابــان، ریزگردها و افزایش تولید و 
کشت نهال و درختان جنگلی و گیاهان مرتعی مورد توجه 
ویژه قرار دارد.معاون امور جنگل سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری کشور، ضمن معرفی عبدالحسین گرشاسبی به 
عنوان مدیرکل جدید منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
بوشهر از خدمات غلامرضا منتظری که به فیض بازنشستگی 

نائل آمده است قدردانی کرد.

معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت 
محیط زیســت گفت: وضعیت تالاب های کشور شکننده و 
در شرایط خطرناک قرار گرفته است.به گزارش خبرگزاری 
مهر، مجتبی ذوالجودی در دیدار با مدیر کل حفاظت محیط 
زیست استان خراسان رضوی اظهار کرد: وضعیت تالاب های 
کشور به دلیل خشکسالی متوالی، توسعه کشاورزی و حفر 
چاه های غیر مجاز در حاشــیه این تالاب ها شــکننده و در 
شــرایط خطرناک قرار گرفته اســت.معاون محیط زیست 
دریایی و تالاب های ســازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
در مدیریت تالاب ها باید از ظرفیت جوامع محلی اســتفاده 

شــود چرا که یکی از اصلی تریــن ظرفیت ها برای کنترل 
و حفاظت از تالاب ها، جوامع محلی و مردم بومی حاشــیه 
تالاب ها هستند.وی بیان کرد: توجه به موضوع آب، تالاب و 
رودخانه یکی از سیاستهای راهبردی دولت سیزدهم است.
ذوالجودی افزود: متولی اصلی مدیریت تالاب ها ســازمان 
حفاظت محیط زیست است و باید دستگاه های ذیربط هم 
طبق برنامه مدیریت جامــع تالاب، تحت نظارت اداره های 
کل حفاظت محیط زیســت اقدامات اجرایی خود را انجام 
دهند. معاون محیط زیســت دریایی و تالاب های سازمان 
حفاظت محیط زیست ادامه داد: با توجه به اهمیت موضوع 

آب، تالاب و رودخانه ها در دولت ســیزدهم به عنوان یک 
موضوع حیاتی، به عنوان یکی از سیاســت ها و راهبردهای 
اصلــی در دســتور کار حفاظت، مدیریــت و احیا و پایش 
سازمان حفاظت محیط زیســت قرار گرفته است.در ادامه 
مهدی اله پور، مدیرکل حفاظت محیط زیســت خراســان 
رضوی نیز با اشــاره به حوزه رودخانه حفاظت شده کشف 
رود، وجود حیات بیولوژیک فعال در بســتر این منطقه را 
فرصتی برای ارائه خدمات ارزشــمند زیست بومی دانست 
و اظهار کرد: چالش زیست محیطی در بخش میانی کشف 
رود مطرح است که ۵۰ کیلومتر از مسیر رودخانه با تمرکز 

بر فعالیت های اقتصادی و اجتماعی، در بخش های مختلف 
شــهری، خدماتی و صنعتی را به خود مشغول کرده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت خراســان رضوی افزود: 
بهره برداری نا به جا و برداشــتهای بی رویه آب و کشت و 
کار و دخالت عوامل انسانی از مشکلات اصلی این رودخانه 
اســت و تمامی دستگاه های مرتبط با حوزه کشف رود باید 
به رســالت قانونی خود در این زمینه عمل کنند.وی ادامه 
داد: کاهش بارندگی، برداشت بی رویه در بخش کشاورزی 
و حفــر چاه های غیــر مجاز در حاشــیه تالاب ها وضعیت 

نامناسبی را برای تالاب ها به وجود آورده است.

مردم به آب معدنی پناه آوردند

مصائب آبِ طعم دار و بودار در تبریز

معاون سازمان جنگل ها:

مقابله با بیابان زایی و پدیده ریزگردها با جدیت دنبال می شود

معاون سازمان حفاظت محیط زیست:

وضعیت تالاب های کشور در شرایط خطرناک قرار گرفته است

اســتاندار فارس خواســتار تشــکیل کنسرســیومی برای 
هوشــمند کردن کنتورهــای چاه های مجــاز تالاب های 
پریشــان و بختگان و مهارلو شــد.به گزارش خبرنگار مهر، 
محمدهادی ایمانیه در جلسه ستاد احیای تالاب های فارس، 
گفت: در شهرستان های دارای تالاب بودجه ای اختصاصی 
باید پیش بینی و صرفاً در زمینه تالاب ها هزینه شــود.وی 
ادامه داد: بــرای حوزه های مرتبط با تالاب ها نیز گزارش ها 

مرتب مرور تا پیشــرفت کار رصد شــود و منحصر به این 
جلســه نباشد.استاندار فارس با اشــاره به لزوم ممانعت از 
حفر چاه های جدید به ویژه در محدوده تالاب ها، بیان کرد: 
مسدود کردن چاه های کشاورزی نباید از نقاط و کشاورزانی 
شروع شود که معیشت و درآمدشان در گرو شغل کشاورزی 
است و آن چاه، نباید کار به گونه ای باشد که معاش مردم، 
تهدید نشــود.ایمانیه همچنین با بیــان اینکه کل بودجه 

احیای تالاب های فارس از بودجه عمرانی استان بالاتر است، 
گفت: این به معنای تعطیل کردن کار نیســت، بلکه اگر با 
نگاهی علمی و کارشناسی مسائل دنبال شود، حتماً به نتایج 
بهتری خواهیم رســید.او ادامه داد: برای به نتیجه رسیدن 
موضوعات مطرح شده هم باید دانشگاه شیراز، مشاور و اداره 
کل محیط زیست جلسه بگذارند و به امضای طرفین برسد 
تا احیای تالاب ها به نتیجه برســد و هر دستگاه کار خود را 

انجام دهد.استاندار فارس گفت: هر دستگاهی که امضا کرده 
اما اجرا نکرده به اســتانداری اطلاع دهید تا رصد شود؛ اگر 
دســتگاهی امضا نکند باز هم اطلاع دهید تا بررسی شود.
ایمانیه خواستار تشکیل کنسرسیومی برای هوشمند کردن 
کنتورهای چاه های مجاز شد و گفت: این کار از حوزه های 
آبخیز مرتبط با تالاب ها شروع شود که پریشان و بختگان و 

مهارلو در اولویت است.

استاندار فارس تاکید کرد

هوشمندسازی کنتور چاه های اطراف تالاب های بختگان و پریشان فارس


